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„Independența Procuraturii
Anticorupție este esențială
pentru lupta eficientă
împotriva corupției”

Într-un interviu recent, Veronica Dragalin, șefa Procuraturii

Anticorupție, a subliniat importanța independenței procurorilor în

combaterea corupției, un fenomen care rămâne una dintre cele

mai mari provocări ale statului. În cadrul discuției, Veronica

Dragalin a detaliat nu doar factorii necesari pentru ca procurorii

să își îndeplinească rolul eficient, dar și presiunile externe cu care

se confruntă instituția pe care o conduce. În contextul aderării

Republicii Moldova la Uniunea Europeană,  șefa Procuraturii

Anticorupție, a vorbit despre importanța transparenței în

gestionarea fondurilor europene și despre cum o procuratură

independentă poate adresa mai eficient corupția din sfera

publică.
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Veronica Dragalin, șefa Procuraturii Anticorupție, vorbește despre
independența procurorilor în lupta împotriva corupției, într-un interviu
realizat în biroul său.



-  Care considerați că sunt cele mai importante
condiții pentru ca procurorii să poată lucra
eficient și obiectiv în lupta împotriva corupției?
-„Eu cred că, în special când vorbim despre
Procuratura Anticorupție și procurorii care lucrează
aici în fiecare zi, principala condiție care este foarte
importantă ca să putem lupta împotriva corupției
este anume independența. Deci independența
Procuraturii Anticorupție și a fiecărui procuror, să
poată aplica legea într-un mod egal și obiectiv în
privința tuturor.”

-   Ce înseamnă, de fapt, independența
Procuraturii Anticorupție?
-„Când vorbim despre sistemul procuraturii în
general, independența înseamnă că procuratura
este parte din sistemul judecătoresc, care este o
putere aparte în stat, diferită de Parlament și
Executiv. Asta ce înseamnă? Înseamnă că, în cazul
ideal, procuratura ar trebui să poată activa fără să
fie dependentă de presiuni politice care pot veni din
partea altor puteri în stat.”

-   De ce este importantă această independență
față de celelalte puteri ale statului?
-„Este esențial ca cetățenii să aibă încrederea că
Procuratura lucrează în interesul cetățenilor și nu
lucrează în interesul puterii, adică nu în interesul
celorlalte puteri în stat, pentru că e foarte important
când vorbim despre lupta împotriva corupției, ca
cetățenii să sesizeze Procuratura Anticorupție și
organele de urmărire penală. De exemplu, când
vorbim despre gestionarea bugetului statului sau
despre cum sunt gestionate fondurile din partea
Uniunii Europene, trebuie să avem un sistem de
justiție care să poată interveni eficient și să
garanteze transparența utilizării acestora, mai ales în
contextul aderării Republicii Moldova la Uniunea
Europeană.”



-   Care este rolul principal al Procuraturii Anticorupție în contextul luptei împotriva corupției?
-„Din punctul meu de vedere, principalul rol al Procuraturii Anticorupție este să adreseze corupția,
nu doar cea din trecut, dar și corupția care are loc în prezent. Noi, ca procuratură, putem avea mult
mai mare succes dacă aflăm despre o schemă de corupție și putem interveni în timp real. De
exemplu, dacă putem documenta ceea ce se întâmplă în prezent, putem înregistra discuții,
transferuri de bani și avem o șansă mult mai mare să recuperăm banii care au fost delapidați.”

- Ce se întâmplă atunci când corupția este descoperită mult după ce a avut loc?
-„Dacă aflăm despre o schemă de corupție după ce au trecut ani de zile, instrumentele noastre
sunt mult mai limitate. De multe ori, banii au fost scoși din Republica Moldova și spălați prin
companii în alte state, iar fiecare an care trece reduce probabilitatea ca noi să putem trage la
răspundere penală persoanele implicate.”

-   Cum poate un cetățean să aibă încredere că Procuratura Anticorupție lucrează în interesul
lor și nu al celor aflați la putere?
-„Este foarte important ca cetățenii să înțeleagă că, dacă observă nereguli, de exemplu un
funcționar care lucrează într-o anumită agenție sau minister sau o persoană care interacționează
cu un procuror sau judecător care îi cere mită, ei trebuie să aibă încredere în Procuratura
Anticorupție că este o instituție independentă și lucrează în interesul cetățenilor, nu în interesul
celor aflați la putere.”



-  Ați simțit vreodată presiuni din
partea politicului sau un atentat la
independența Procuraturii?
-„Procuratura Anticorupție a fost
permanent criticată, și asta este firesc,
deoarece luptăm împotriva
persoanelor cu multe resurse, care au
fost sau sunt la putere, cum ar fi
procurori, judecători, deputați, miniștri
sau chiar conducători de țară. Deseori,
criticile din partea celor acuzați sau a
celor care au o opinie negativă pot fi
percepute ca presiuni politice, dar
responsabilitatea noastră este să
continuăm să aplicăm legea într-un
mod obiectiv, indiferent de ce se
întâmplă în spațiul public.”

Care sunt cele mai mari provocări ale Procuraturii Anticorupție la ora actuală?
- „În afară de presiunile politice sau sociale, un alt aspect important pentru
independența Procuraturii Anticorupție este independența funcțională. Dacă nu
avem suficiente resurse financiare și logistice, nu putem să exercităm corect
atribuțiile care ne revin. De exemplu, pentru a documenta acte de corupție în
flagrant, trebuie să avem echipe pregătite, tehnologie adecvată și resurse
suficiente pentru a interveni rapid.”

 Cum faceți față presiunilor și criticilor externe?
-„Eu, ca procuror, întotdeauna am fost o persoană
foarte principială. Mă conduc doar după lege și aplic
legea într-un mod corect în privința la orice persoană
vizată în investigațiile Procuraturii Anticorupție, și atunci
eu pot dormi liniștită noaptea, știind că aplic legea și
respect legea în fiecare zi. Mi-a fost întotdeauna ușor să
țin la acest principiu și, chiar dacă presiunile există, ele
mă afectează mult mai puțin. Eu mi-am ales această
profesie și am acceptat această funcție conștientă de
dificultățile care vin cu ea și de faptul că un procuror
anticorupție nu va fi niciodată lăudat, pentru că trage la
răspundere persoane sus-puse cu resurse și putere în
stat.”


